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Samoupravni sporazum usnjarsko 
predelovalne industrije 

Te dni je v javni obravnavi v 11 tovarnah obut 
ve in usnjene galanterije osnutek samoupravnega 
sporazuma o merilih za delitev dohodka in oseb-
nih dohodkov. 
Vsak Clan delovne skupnosti , organi samouprav-
ljanja in družbeno politične organizacije v pod 
jetju naj bi temeljito pretehtali ta osnutek in 
podali nanj svoje predloge in pripombe. Ko po -
teče 15-dnevni rok za javno obravnavo, bo namrefi 
skupna komisija pregledala vse prispele pripombe 
oz. predloge in sestavila končni predlog sporazu-
ma. 0 kontnem predlogu pa ne bo več obravnave , 
temvefi ga bo delavski svet lahko le sprejel ali 
pa odklonil. 

Oglejmo si nekaj značilnosti sedanjega osnutka. 
Sporazum mora upoštevati načela zakona, poleg te-
ga pa se nora gibati v okvirih meril, ki jih do-
loča nedavno sprejeti sploSni družbeni dogovor. 
Družba zahteva od delovnih organizacij predvsem 
to, da gibanje osebnih dohodkov vskladijo z gi-
banjem dejanskih rezultatov dela. Doslej je bil 
namreč v tem pogledu merodajon le doseženi doho-
dek, zato BO bile v ugodnejSem položaju tiste or 
ganizacije, ki so lahko brez truda (n.pr. z dvi-
ganjem cen) povefievale svoj dohodek. TakSne orgfl 
nizacije so tudi sprožile divjanje cen in plač , 
kar je eden od vzrokov za inflacijo.Cele panoge 
(med njimi tudi naSa) pa niso imele te možnosti, 
ker jim huda konkurenca onemogoča dviganje cen, 
kljub temu pa morajo nositi posledice inflacije. 

V bodoče bo doseženi dohodek podjetja le erio od 
meril za delitev osebnih dohodkov. UpoStevati pa 
se morajo Se: 
- zahtevnost dela (kakSna stopnja strokovne uspo 
sobljenosti se kje zahteva in posebni de-
lovni pogoji), 

- rentabilnost gospodar-jenja s poslovnimi 
sredstvi (razmerje med ostankom dohodka in 
poslovnimi sredstvi), 

- produktivnost dela (razmerje med doseženim 
dohodkom in zneskom kalkulativnih osebnih 
dohodkov), 

- tehnična opremljenost dela (razmerje med 
vrednostjo osnovnih sredstev in zneskom kal-
kulativnih osebnih dohodkov), 

Osnutek naSega sporazuma upoSteva zahtevnost 
dela na ta način, da vse zaposlene ravrsti v 
7 kategorij glede na stopnjo strokovne uspo -
sobljenosti. Pri tem volja za delavce v reži-
ji samo formalna izobrazba kot. n.pr. poklicna 
8ola, srednje strokovna 8ola, fakulteta in po-

dobno, ne pa tudi"interne" kvalifikacija.Gle-
de delavcev v neposredni proizvodnji pa je me-
rodajna razvrstitev glede na zahteve delovnega 
mosta (ta razvrstitev je enotna ca vso panogo). 
Za vsako kategorijo zaposlenih osnutek predvi-
deva določeno viSino kalkulativnega OD". Ce kal-
kulativni OD za vsako kategorijo pomnožimo s 
Številom zaposlenih, dobimo znesek, ki odraža 
zahtevnost dela v nekem podjetju. Znesek se 
poveča Se za posebne pogoje dela (fizični na -
por, Škodljivost za zdravje in dr. in za odgo-
vornost na vodilnih mestih).Tako ugotovljen 
znesek kalkulativnih OD služi kot element za 
izračun mase, ki jo posamezno podjetje lahko 
izplača za OD glede na dosežene poslovne re -
zultate. Zneski, ki jih osnutek sporazuma pred 
videva kot kalkulativne OD torej ne pomenijo 
"tarifne postavke", na katero bi imel kateri 
koli posameznik pravico, ampak so le eno od me 
ril za ugotavljanje delitvenega razmerja na 
ravni podjetja. Konkretna delitev OD na posa -
meznike pa bo seveda Se naprej notranja za-
deva vsakega podjetja. 
Pač pa naj bi sporazum določil najnižji zne-
sek OD, ki ga lahko dobi delavec za normalen 
učinek v polnem delovnem času. Osnutek pred-
laga, naj bo ta znesek 8oo.- din neto.Hkrati 
osnutek določa tudi mejo za najviSji OD, ki 
bi glede na velikost podjetij smel doseči od 
2,5 do H, 5povprečne OD (v naSem podjetju do 
4,2 povprečnih OD). 
Osnutek predvideva, da bomo doseženi dohodek 
podjetja (ko bodo vse druge obveznosti že po-
ravnane) razdelili takole: najmanj 6% od vred-
nosti vloženih sredstev se vloži v poslovni 
sklad, iz preostanka pa se lahko izplačajo o-
sebni dohodki do zneska kalkulativnih OD. Ce 
je teh sredstev več, se ostanek lahko le del-
no nameni za OD, drugi del pa se mora odvesti 
v sklade in sicer sorazmerno toliko več, ko -
likor je ostanek večji. 
Osnutek sporazuma predlaga, naj bi bil povpreg 
ni kalkulativni OD za vse delovne organizacije 
- podpisnike sporazuma enak. Izračuni so nam-
reč pokazali, da so med posameznimi tovarnami 
iz naSe panoge le malenkostne razlike v izobrg 
zbenl strukturi in tudi v strukturi delovnih 
mest. Enoten dogovorjen povprečni kalkulativni 
OD pa bi zelo olajSal izvajanje sporazuma in 
tudi obračun. 
Hkrati pa osnutek sporazuma predvideva Se nekaj 
skupnih meril za individualne osebne dohodke in 
sicer: dodatek sa podaljšano delo naj bi znaSal 
povsod to%, dodatek za nočno delo pa 25% na os-
novo. 
Glede izplačil is sklada skupne porabe naj bi ve-
ljale naslednje omejitve: 



- za izobraževanje naj se namenijo sredstva vsaj 
v viflini 1% od bruto osebnih dohodkov, 

- regresi za dopust smejo znašati največ 600,00 

din na zaposlenega letno (vštevSi tudi regre-
siranje počitniških domov), 

- regres za prehrano sme znašati največ 5o,oo din 
mesečno na zaposlenega. 

Osnutek sporazuma predvideva Se omejitev nekate-
rih materialnih stroSkov kot so: dnevnice, kilo-
metrine, stroSki za ločeno življenje in terenski 
dodatek. 
Treba je naglasiti, da so zneski kalkulativnih OD 
za posamezne kategorije, prav tako pa tudi omejit-
ve glede izplačil iz sklada skupne porabe in iz 
materialnih stroSkov v osnutku sporažuma popolnoma 
enaki kot v splošnem družbenem dogovoru. Višji ni-
ti ne smejo biti, lahko pa bi bili nižji. 

Ko bo sporazum končno sprejet, ga bo seveda možno 
Se spremeniti, vendar le, če bodo za to vsi podpi-
sniki. Zato je toliko bolj pomembno, da morebitne 
pripombe podamo že na sedanji osnutek. 
Pripombe in predloge na osnutek sporazuma sprejema 
odbor DS za nagrajevanje, ki jih bo v imenu naše 
delovne skupnosti posredoval skupni komisiji. 

Kakor lahko sedaj ocenim, nam sporazum v predlože-
nem besedilu omogoča, da lahko Se precej povečamo 
osebne dohodke, seveda če bomo sposobni doseči u-
strezni dohodek tudi za sklade. Sicer pa je naS 
kolektiv znal skrbeti za sklade (to se pravi za 
jutri) tudi doslej in sporazum prav za prav ne 
prinaSa nič bistveno novega. NaSa skrb bo slej ko 
prej, kako produktivnost dela in dohodek podjetja 
povečati. Ce bo rezultat podjetja dober, z delit-
vijo nc bomo imeli težav. 

STOJAH PERTOVT 

STABILIZACIJA 
Družbeno ekonomske dogodke zadnjih mesecev Se 
vedno imenujemo stabilizacijo, čeprav so re -
zultati drugačni kot smo jih pričakovali. Vsa 
programska načela so močno zbledela, ker so 
posledice neustrezne. V kratkem razdobju je bi 
lo veliko sprememb, ki pa niso bile nadaljeva-
nje stabilizacijskega programa. Močno se odla-
Sa z utrditvijo zunanjetrgovinskega režima. Se 
vedno so odprta vpraSanja stimulacije izvoza. 
Zaman tudi pričakujemo ukrepov, ki bi omogoči-
li vsaj približno enake pogoje zapadnemu izvo-
zu. Vse skupine industrije ni mogoče dati v en 
koS. Predstavniki ZlS-a izjavljajo, da nimajo 
kvalitetnih podatkov o gibanju cen, o situaci-
ji, ki bi jim služili kot dobra orientacija. \ 

že tako prevelik administrativni aparat, pa Se 
vse premalo od njega. Istočasno smo se lotili 
ustavnih sprememb in prenaSanja večjih pravic 
na republike. Laično bi rekel: "Lotili smo se 
prevelikega dela hkrati, čeprav je ves potre-
ben." 
Podatki o gibanju zunanjetrgovinske bilance so 
neugodni: izvoz nikamor ne more, uvoz strahovi-
to naraSča. Doživeli smo pred kratkim ponovno 
devalvacijo s poviSanjem kursa nekaterih valut. 
Po drugi strani je čas velike konjukture. Pro-
daja je v razmahu. 
Dosti je bilo povedanega, da preveč pojemo. Smo 
potroSniSka družba, ki si preveč privoSči.Znani 
slovenski ekonomist je na te izjave pristavil: 
"He pojemo preveč, naredimo premalo." Zadnje 
mesece so Številni stolpci polni vsemogoče kri-
tike. Ta kritika pa bolj izzveni kot izpuSnik. 
Kljub vsemu temu je naSe delo odvisno od pogo-
jev. Pametno je edino to, da pogoje čimbolje 
izkoristimo in učinkovito poslujemo. 
Potekajo zadnji razgovori okrog družbenega do-
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govora o delitvi dohodka in osebnega dohodka.Ta 
družbeni dogovor bo postal imperativ - nujnost. 
Vendar pa vse preveč slišimo zgolj kako bi mora-
li razdeliti in koliko komu dati, komaj nekaj pa, 
da bo treba prej ustvariti. 
Ce resno mislimo na stabilizacijo, potem moramo 
skrbeti za skumulacijo in skrbno gospodarjenje. 
Rekli smo zelo resno: "Stisniti moramo pas, ali 
pa naramnice zamenjati za pas; dokler ne bomo 
stabilizirali gospodarstva in družbenega življe-
nja." 
Z družbenim dogovorom začenjamo več ali manj laž-
jo plat naSega dela: delitev dohodka. Z delitvi-
jo se kaj malo zamudimo, dosti težkega je preden 
svoje delo preoblikujemo v dohodek. 
Trenutno stanje ocenjujemo kot olajSanje in iska-
nje reSitev po lažji poti. 
Od veliko besed bomo morali k dejanjem. Brez ust-
reznih korenitih ukrepov reda ne bo. Preveč si 
dopovedujemo, kličemo vest. 
Trenutno na vsem prostoru manjka discipline. Rek-
li bi, da ne bomo mogli mimo tega, da gremo od 
besed k dejanjem, od teorije k praksi, od resolu-
cije k ukrepom in iz sestankov na delo. 

Mi, ki smo neznaten člen verige, se bomo gibali 
tja, kamor se veriga premika. Hočemo pa poveda-
ti na glas, da se zaradi nas veriga ne sme utr-
gati. To je tudi tisti optimizem, ki nam je v 
tem času potreben. 

I. REJC 



Sistemizacija 

delovnih mest 

Ni moj namen, da bi v tem Članku pisal o na-
menih in ciljih sistemizacije; o tem je bilo 
do danes že dovolj napisanega. Namen je, da 
opiSem rezultate, ki smo jih do danes dosegli 
ter akcije katere so v teku. 

Cela akcija je bila zamišljena tako, da se bo 
odvijala v Štirih dokaj zaključenih ciklusih. 
Prvi, ki je po dolžini najdaljši je namenjen 
pripravam, drugi del je namenjen opisovanju, 
tretji analizi in vrednotenju dobljenega gra -
diva, medtem ko je četrta faza končna faza, v 
kateri naj bi se izdelal in sprejel akt o si -
Btemizaciji delovnih mest. 
V teku so priprave, katero so prav sedaj doseg-
le svoj vrh, saj je bilo poskusno opisovanje 
že organizirano od 2 - 9. 6. letos, na katerem 
so se pokazali rezultati naSega dosedanjega de-
la in prizadevanja. 
Do poskusnega opisovanja je bila dokaj dolga 
in mučna pot. Od ideje do začetka akcije je mo-

ralo poteči precej let, da se je začelo razgovar-
jati in meniti z vso resnostjo. Kadrovska služba 
je že pred parimi meseci zbrala vse gradivo, ki 
je obstojalo o sistemizaciji v tovarni. Na podlg 
gi predhodnih uspehov in neuspehov smo izdelali 
načrt in plan akcije. Določili smo si termine 
ter opravila, ki jih je potrebno v tem času opra 
viti. 
Vsi sestanki, razgovori, dogovori in konsultaci-
je tečejo po naprej začrtani poti. Odstopanj od 
zamišljene poti, katero smo sprejeli do danes 
ni bilo. Bilo je sicer nekaj spodraljajav posa-
meznikov, ki pa smo jih ob podpori organov uprav-
ljanja zadovoljivo premostili. 
Upam, da bodo vsi tisti, ki so ali pa bodo vklju-
čeni v izdelavo sistemizacije resno pristo-
pili k delu, ki bo lahko mnogo pripomoglo k 
razreSitvi perečih vprašanj v naSem podjetju. 

Priporočam vsem članom kolektiva, da podprejo 
to akcijo, sodelujejo pri opisovanju delovnih 
mest in dajejo svoje predloge. 

ERNEST DEMŠAR 

Prodajna služba mora postati pobudnik in realizator pos lovne 
politike 

Ob prihodu novega leta 1971 smo postavili ci-
lje, katere mora prodajna služba doseči v te-
kočem letu. Med ostalim smo si postavili nalo-
ge! 1) počistiti zaloge starejših datumov, 2. 
stabilizirati poslovno politiko v cilju najbolj 
3ih efektov, 3. postopoma organizirati prodajno 
službo, da bo sposobna prevzeti pobudo in reali-
zacijo poslovnih ciljev in M. zboljSati rezulta-
te poslovanja. 
Ker je bilo potrebno ustvariti pogoje za uresni-
čitev ciljev, smo se najprej lotili zalog in ime 
novali leto 1971 leto čiSčenja zalog.Ce prav je 
največji poudarek na zalogah se tudi ostale na-
logo postopoma bližajo začrtani smeri, vendar tg 
ga ne moremo natančno analizirati in oprejemlji-
vo dokazovati. Toliko pa že lahko ugotovimo, da 
smo na pravi poti, po kateri bomo morali s hitri-
mi koraki, če bomo hoteli izkoristiti največji 
del tistega kar nam tržišče nudi. 
Finančni plan izvoza in prodajne mreže smo si 
postavili precej visoko, vendar se dosedaj lahko 
pohvalimo, da se izvozne obveznosti izpolnjujejo 
po programu, prodajna mreža pa je v prvih petih 
mesecih dosegla zelo dobre rezultate. V 
mreži je lanska realizacija presežena za približ-
no 15» nad rastjo potrošnje, postavljeni finan-

čni plan pa za mnogo več. Zaloge v domačem skla-
dišču so že sedaj padle izpod povprečja, čeprav 
imamo pred seboj Se skoraj dva meseca sezone.Sta-
rih zalog za pomladansko poletno sezono ni niti 
para. Tiste zaloge, katere se nanašajo na sezono 
jesen-zima še čakajo. Ko pride čas, se jih bomo 
morali zopet lotiti z vso resnostjo in jih spra-
viti v promet. To zveni zelo lepo in prepričljivo, 
vendar ni ravno tako rožnato. V to je vloženega 
veliko napora, pa kljub temu ne smemo pričakova-
ti popolnega uspeha, saj vemo, da se zaloge kopi-
čijo v prodajalnah in da pri vsaki še tako dobri 
kolekciji ostane nekaj modelov, ki niso najbolje 
prodajni. Tudi znižanja, ki so preobsežna, nam znj 
žujejo uspeh. Vemo pa, da druge poti ni. Da pa se 
bomo v bodoče lahko izognili nastajanju neidočih 
zalog, moramo vložiti maksimalne napore v pripra-
ve in izdelavo kolekcije.Z dobro kolekcijo, ki mo-
ra biti pravočasno na tržiSču, bomo lahko dosegli 
največ in že v naprej preprečili odvečne zaloge. 
Na tem področju se prodajna in tehnična služba pri 
zadevata najbolj. Plodnost tega sodelovanja se že 
odraža v rezultatih. Zaradi tega se ta sodelovanja 
krepijo in se bodo še, ker vsi vemo, da ni nobena 
služba namenjena samo sama sebi, pač pa enemu in 
istemu cilju celotnega podjetja. S takimi medseboj 



nimi odnosi, ki so pogoj za uspeSno delo, in z doj> 
ro organizacijo posameznih služb, se nam ne bo 
treba bati prihodnosti. 

IVAN CAPUDER 

kako pazimo oa kvaliteto ? 
Kadar hočemo govoriti o dobri, slabSi in celo 
o nekvalitetni izdelavi, si moramo biti na jas 
nem da na dobro ali slabo kvaliteto ne vpliva 
navadno le en faktor v teku procesa, temveč tu-
di več. Včasih pa je dovolj tudi samo en faktor. 

Mislim, da kvaliteti dela, ki ga opravljamo, ni-
kdar ne posvečamo preveč pozornosti. Seveda so 
tudi v kvaliteti izdelkov meje: slaba, dobra in 
zelo dobra kvaliteta izdelkov. Nam je lahko kaj 
hitro jasno, kdaj je dobra ali slaba kvaliteta. 
Barometer nam je kupec in potroSnik nafiih proiz-
vodov. Mi proizvajamo za domače in tuje tržiSče. 
Obe tržiSči sta po svoje zahtevni. Točno speci-
alizirata kaj je nekvalitetno in kaj kvalitetno. 

V proizvodnem procesu nastopa več delovnih faz 
in sicer: 
- izbira tržiSča, za katerega podjetje namerava 

izdelovati proizvode, 
- izdelava projekta - osnutka izdelka, 
- izdelava tehnologije in priprava dela, 
- nabava kakovostnega materiala za izdelavo, 
- kakovostna izdelava izdelkov - proizvodnja 
- kontrola kakovosti proizvodov, 
- kakovostna prodaja in servisiranje. 

Ce katerikoli od zgornjih elementov ni kvalite-
ten, je tudi uspeh produktivnosti slab. Tu ve-
lja pravilo: veriga je toliko močna, kolikor je 
najslabši člen v verigi. Kakovost neposredno 
vpliva na produktivnost, če je kvaliteta nič, je 
tudi produktivnost nič, pa čeprav je količina 8e 
tako velika. 
Na kakovost izdelkov vplivajo stroji, material, 
metode dela, čas, okoliščine in človek. Človek 
ima vpliv na vse druge vplivnike kakovosti , 
kljub temu pa skuSa prenesti odgovornost na 
činitelje izven sebe. Ne bi naSteval dognanih 
pravil in činiteljev, čeprav je ogromno tega 
gradiva, ki si ga je ustvarila praksa in teo-
rija industrije na svetu in tudi pri nas, ki 
•i hočemo te zakonitosti osvojiti v naSi in -
dustriji in če bomo hoteli s kvaliteto osva -
Jati trg. Brez dobro kvalitete pa tudi vemo, 
da ni osvajanja trga. Za tem pa stoji visoka 
produktivnost in se med seboj pogojujeta. Pri 

nas v podjetju lahko trdimo, da je centrira-
nost odstopanja v kvaliteti prevelika, prema-
lo enakomerna, čeprav vemo, kaj hoče kupec. 

Znano nam Je, da nekateri artikli za izvoz sa-
lonk v laku in tudi v gojzer izdelavi' niso pov-
sem na mestu. Vse preveč je izmeta kar ni ugod-
no za kolektiv, za finančni rezultat, pa tudi 
ne za izpolnjevanje rokov do kupca. Na žalost 
moram reči, čeprav smo imeli dnevno na mizi re-
zultate napak, ki jih je beležila kontrola, je 
temu sledilo premalo ukrepov za izboljfianje in 
odpravljanje napak. 
Ob prehodu na obračunavanje po metodi direktnih 
stroSkov, Je tudi napačno, da ni stimulansa.ta-
ko imenovane premije in penala za dobro ali sla-
bo kakovost dela ter da je premalo zavestnega 
čusta do kvalitete. Kljub temu bi bilo lahko bo-
lj Se v mnogih primerih, če bi se zavedal vsak po-
sameznik, da brez solidne kvalitete dela ni kru-
ha. 
Prav bi bilo, da že izdelani elaborat o spremlja-
vi kakovosti kvalitete v celoti cisvojimo in Se 
izpopolnimo. Predvsem pa mislim tudi na teamsko 
delo in določanje nivoja kvalitete na vseh stop-
njah proizvodnega procesa,od tistega, ki si za-
misli proizvod, do tistih, ki ga pripravljajo 
tehniloSko, ki ga izvajajo (proizvodnja), tisti, 
ki ga končno kontrolirajo in prevzemajo za tr-
žiSče - prodajo. S tako metodo dela bi v marsi-
čem dosegli večje uspehe. 

SUBIC HERON 

V preteklem mesecu se Je poročila delavka iz 
obrata Gorenja vas tov. STANKA MARTINCIC. 
Iskreno čestitamo I 

<Ž> 

Tov. ANGELCI KARLIN želimo ob odhodu v 
pokoj dosti prijetnega počitka in Se vrsto 
let. 

POPRAVEK 

V prejSnji Številki "Dela-življenja" se nam je 
pri podpisu slike na strani 3 - levo spodaj 
vrinila napaka. 
Zadnja vrsta se pravilno glasi 
JOŽE BOGATAJ - PREDSEDNIK DELAVSKEGA SVETA ALPINE 
in ne Jože Predsedni - predsednik delavskega sveta 
Za neljubo pomoto se opravičujemo. 



NOVE INVESTICIJE 

odprli smo prodajalno -v Mostarju 

PrejSnji teden smo v Mostarju odprli novo pro-
dajalno obutve. Prodajalna je v strogem trgov-
skem centru Mostarja v ulici Brače Feiča, nje-
na neto povrSina pa znaSa cca 77 m2. Predvide-
vamo, da bomo v njej imeli prvo leto 13o mili-
jonov starih dinarjev prometa, kasneje pa več. 
Začetki odkupa lokala segajo 6e v leto 1968.ven-
dar so je zadeva zaradi spornih zadev okoli po-
stopka odkupa toliko zavlekla, da je bila adap-
tacija možna Sele letos. Težave so nastopile 
tudi z gradbenim dovoljenjem. Izgledalo je tako, 
da v kolikor bi lokal adaptiralo mostarsko grad-
beno podjetje "Gradjep", ne bi bilo potrebno 
gradbeno dovoljenje, ker pa smo njihovo ponudbo 

zaradi previsoke cene adaptacije zavrnili in 
delo poverili lastni ekipi, so težave nastopile 
takoj, ko je naSa ekipa pričela z delom. Delav-
ci BO morali delo prekiniti in se vrniti. Po 
ugotovitvi naSih predstavnikov zahteve njihovih 
občinskih organov niso bile v skladu s tam ve-
ljavnimi predpisi. V kolikor pa bi sprožili 
spor, ki bi lahko fiel do ustavnega aodifiča, se 
bi zadeva zavlekla Se za eno leto. Takrat pa bi 
zopet nekaj naSli, kar bi ponovno pripeljajo do 
tožbe. Sele pred dobrim mesecem so nam javili,da 
smo dolžni plačati nekaj čez 3 milijone starih 
dinarjev komunalne takse, s tem pa nam je bil 
takoj jasen njihov namen. Po plačilu tega zneska 

smo takoj dobili tudi gradbeno dovoljenje in de-
lo nadaljo'Mli. Danes je prodajalna adaptirana 
in opremljena. Cena adaptacije bo cca 5 milijo-
nov S din, cena opreme pa cca 3,5 milijonov S 
din. Ce bi adaptacijo izvajalo mostarsko gradbe-
no podjetje, bi po njegovi ponudbi samo ta 
znaSala 15 milijonov S din, oprema pa bi bi-
la po ponudbi mizarja Smolnikarja iz Ljublja-
ne čez 7,5 milijona S din. Prihranjenih 1M mi-
lijonov S din je vsekakor zasluga naSih vzdr -
ževalnih obratov, ki so s svojo prizadevnostjo 
uspeli delo opraviti v najkrajšem času in po-
ceni ter naSega spoznanja, da bomo v mejah mož-
nosti poceni adaptacije vrSili le z lastnimi 
grupa.ni in so izognili odiranju tujih partner-
jev. Izhajajoč iz tega pa nam kaže grupo,ki bi 

delale na adaptacijah in opremi okrepiti in po-
večati mizarsko delavnico, da s tem ne bi trpe-
la redna dejavnost. 

Zadnji perspektivni načrt podjetja pa že kaže 
razvoj v tej smeri. 

Ernest MLAKAR 



POTUJOČA P R O D A J A L N A 

Več kot mesec dni je že minilo, ko smo neke-
ga jutra ob prihodu na delo opazili na dvori-
šču tovarne popolnoma nov avto furgonskega ti-
pa. Zaradi svoje žive rdeče barve je takoj vz-
budil veliko zanimanja pri vseh članih kolekti 
va, posebno pa Se zaradi napisa "Potujoča tr -
govina" in seveda imena naSe tovarne na njem. 
Kaj je sedaj to? To je bilo najbolj pogosto 
vpraSanje tega jutra. 

Avto je kupilo podjetje, da bi kot redna pro-
dajalna, ki bi potovala iz kraja v kraj, pro-
dajala obutev po načelu "dostava na dom". Po-
tujoča prodaja obiskuje predvsem kraje, ki so 
oddaljeni od trgovskih centrov ali večjih mest 
ter nimajo lastnih prodajaln z obutvijo.S tem 
smo naSe čevlje Se bolj približali potroSnikom 
in to predvsem tistim, ki do sedaj niso bili 
r.aSi redni odjemalci. Ker bo potujoča prodaja 
potovala po že naprej določenih relacijah vsa-
ko sezono ter bodo potroSniki o tem že vnaprej 
seznanjeni s predhodnimi obvestili, si bomo s 
tem zagotovili stalne in sigurne odjemalce, ki 
bodo vsako sezono računali s tem, da jih bomo 
mi obiskali. 
Tak način prodajo je v zapadnih razvitih drža-
vah, predvsem v ZDA, zelo razSirjen, delno pa 
se pojavlja že tudi pri nas, tako, da je bila 
prodaj na služba mnenja, da je nabava takega av-
tomobila smotrna kakor tudi rentabilna. Da pa 
•e v tem ni zmotila nam pokažejo že podatki pro-
daje v prvih 2o dneh, ko je bilo prodanih preko 
1S00 parov obutve. 
Kako je avto urejen: 
Kot vemo je popolnoma zaprt, na desni strani 
pa ima v sredini v dolžini dveh metrov in viši-

ni enega metra premično loputo, ki se dvigne, 
ter tako odpre avto, dvignjena loputa pa nudi 
v slučaju slabega vremena zasilno 6treho stran-
kam. Od vrha odprtine pa do tal je avto tako 
prirejen, da se lahko pomakne ven prodajni pult, 
kjer se potem streže strankam, ki v sam avto no 
morejo. Na pultu sta tudi dve izložbeni vitrini, 
kamor lahko postavimo 24 modelov čevljev. V no-
tranjosti ima avto dve fiksirani stalaži, med 
njima pa tri pomične, ki pa 30 med vožnjo fiksi-
rane. Avto lahko sprejme preko 2 . 0 0 0 parov obut-
ve, na same stelaže pa jih lahko postavimo okrog 
l.ooo parov, ostala obutev pa je zložena v zad-
njem delu, ki je za to prirejen. Vhod v prodaj-
ni del avtomobila je samo skozi .kabino, tako da 
vanj ni mogoče vlomiti, ker v kabini spita tako 
Šofer kakor tudi poslovodja. Vedeti moramo nam-
reč, da obutev prodaja poslovodja, ki opravlja 
vsa ista dela kakor poslovodja v normalnih pro-
dajalnah, pomaga pa mu prodajalec, ki mora biti 
obenem tudi voznik. 

Preizkusna doba prodaje je že za nami. V tem ča-
su je potujoča prodaja obSla skoraj vso Sloveni-
jo. Povsod kjer se je ustavila so prebivalci iz-
razili veselje ob takem prodajanju, saj jim je 
tako prihranjeno potovanje v oddaljenejše kraje 
po čevlje. Z začetnimi rezultati smo lahko zado-
voljni in če bo tako tudi v bodoče, potem ni skr-
bi, da tak način prodajanja obutve ne bo opravi -
čil svojega obstoja. 

MIHA GOVEKAR 

IZVOZ JE STEKEL... 



kongres 

na Bledu 

Kakor vemo, j« v Jugoslaviji organiziran vsa-
ka tri leta nacionalni kongres usnjarjev, Čev-
ljarjev in galanteristov. Organizacija III.na-
cionalnega kongresa je bila poverjena zvezi 
druttva usnjarjev, Čevljarjev in galantaristov 
SR Slovenije. Kongres je bil dobro organiziran 
in je nemoteno potekal od 12. do 1M. maja v Fe-
stivalni dvorani na Bledu. Obisk je bil polno-
Stevilen, saj se je tu zbrala pretežna elita 
jugoslovanskih strokovnih delavcev s področja 
usnjarske in predlovalne industrije. V tem kraj 
kem Času je bilo po otvoritvi kongresa, katere-
ga je otvoril predsednik Gospodarske zbornice 
SR Slovenija Leopold KRESE, Se Uo referatov, ka-
tere so poleg jugoslovanskih strokovnjakov iz-
vedli v 16 primerih inozemski strokovnjaki iz 
CeBke, Hadžarske, Nemčije, Romunije, Avstrije 
in Švice. 

Obravnavani so bili sledeCi referati: 
1* 25 let razvoja usnjarsko predlovalne indu -

strije Jugoslavije. 
2. Možnosti uveljavljanja jugoslovanske usnjar-

ske industrije v deželah, ki so v razvoju. 
3. Umetna in naravna koža. 

Izvoz v Čevljarski industriji. 
5. Obdelava fiziCno-mehaniCnih in epileptiCnih 

podatkov za kvalitetno ocenjevanje zgornjega 
usnja. 

6. Možnosti ocenjevanja kvalitete zgornjega us-
nja z fizikalnimi preizkusi. 

7. Poroznost materialov za čevljarsko industrijo 
v zvezi z njihovimi higij enakimi lastnostmi. 

*. Predviden« tendence razvoja umetnega usnja 
na bazi usnjenih odpadkov za Cevljarako in-
dustrijo. 

9. Poklicna strokovnost kot faktor interperao-
nalnih odnosov v proizvodnji. 

10. Elektronika obdelava podatkov v podjetju. 
11. Sveže in polpredelane južnoameriške goveje 

kože in njihova uporaba. 
12. Marketing domaČe surove kože in pogoji tržne-

ga gospodarstva. 
13. Spremembe gotovega usnja, ki nastopajo zaradi 

razvoja kemije in mehanizacije. 
m . Uporaba gotovih kromovih soli. 
15. Pranje ovCjega krzna. 
16. Obdelava krzna. 
17. ZaSčita v usnjarnah pri uporabi organskih to-

pil. 

16. Projektiranje postaj za CiSCenje usnjarskih 
odpadnih voda. 

19. Uporaba elastomernih in termoplastiCnih mate-
rialov za spodnje dele obutve. 

20. Uporaba umetnih zgornjih materialov.v Čevljar-
ski industriji. 

21. Serija modelov in njeni problemi gradiranja. 
22. Produktivnost v galanterijski industriji v od-

nosu na razvoj in raziskovalno delo. 
23. Istoimenski pokazatelji v Čevljarski industri-

ji v Jugoslaviji in Evropi. 
2U. Racionalizirana proizvodnja obutve in konsti-

tuirani postopki. 
25. Metode odrejanja stopnje hrapavosti povrSin« za 

lepljenje. 
26. Namok in iz;iranje v procesu predelave krzna. 
27. Vezivno aredatvo za dodelavo gotovih kož a po-

sebnim poudarkom na polivretane. 
28. Sinteza novolaka in domaČe zmesi fenolnih smol, 

karakteriatike in laatnosti pridobljenih polikoo 
denzatov ter možnosti njihove uporabe za proiz-
vodnjo umetnih strojil. 

29. VpraSanje proizvodnje in razvoja umetnih 
atrojil na Madžarakem. 

30. CiSCenje odpadnih voda U8njarn. 
31. Barvanje anilin8kega uanja. 
32. Sedanje atanje kondizioniranja odpadnih 

voda uanjarne v kombinatu SVIT Otrohowice 
CSSR. 

33. Smernice za projektiranje novih uanjarn. 
34. Vpliv obutve na razvoj atopala. 
35. Modeliranje in njegova perspektiva v Jugo-

slaviji. 
36. Priprava vzorcev - kolekcij za izvoz in dg 

mače tržiSCe. 
37. Notranji tranBport v čevljarski industriji. 
38. Proizvodnja notranjkov. 
39. Organizacija in perspektiva raziskovanja v 

galanterijski industriji. 
to. Visokofrekvenčno varjenje drobne galanteri-

je. 

Ze iz samih naslovov je razvidno, da so bile 
obravnavane zelo zanimive teme tudi iz področja 
Čevljarske industrije. Po vsakem referatu se je 
razvila strokovna debata a podvpraSanji in od -
govori, akratka atrokovnjaki so si izmenjavali 
znanje povezano z izkuSnjami - prakso. 
Ker 8e na tem mestu ne morem apuSCati v jedro 
posameznih referatov, napominjam le to, da lahko 
vaak posameznik, katerega zanima katerakoli od 
zgoraj navedenih tem, dobi pri meni ponatisnjen 
material. 

TONE KLEMENCIC 



kadrovske novice 

V začetku meseca smo imeli 1366 zaposlenih,ob 
koncu je stanje enako. V Številu samem torej 
ni sprememb, so pa spremembe v posameznih ob-
ratih. Sprejetih je bilo 9 delavcev, odjavlje-
nih pa prav toliko. 
V obratu v Zireh so se na novo zaposlili Bojan 
Zakelj kot obratni mehanik, Janez Jereb - Šo-
fer, Mirko Seljak in Cilka Kavčič - NK delavca. 
Delovno razmerje je prenehalo Milki Bevk - pre-
Sivalki obutve, Antonu Hribarju - modelirju in 
Ivanki Mikuž - NK delavki. 
V obratu Gorenja vas ni bilo sprememb v stanju 
zaposlenih in je enako, to je 165. 
Prodajna mreža je zaposlila 6 delavcev in si -
cer Malinovič Betko v Novem mestu, Nose Štefko 
v Ljubljani III, Kobilica Zlatka v Celju, Pogo-
relec Zeljka v Cakovcu in Lackovi« Nikola v 
Zagrebu II. Delo je prenehalo 6 delavcem in si-
cer BjeliS Jeleni z Jesenic, Devetak Dmitru iz 
Slavonskega Broda, Mavrek Ivanu iz Cakovca,Pin-
ter Marjani iz Celja in Jane Jožici tudi iz Cel-
ja ter Karlin Angelci z Jesenic. 
Odbor za delovna razmerja je na zadnjih sejah 
obravnaval potrebe po delavcih. ReSil je več pro 
Senj prosilcem za zaposlitev, ki se obiskujejo 
zadnje leto Sole. Zanimivo je to, da so med pro-
silci pretežno moSki in zelo malo žensk; potre-
be podjetja pa so ravno obratne. 

A. r. 

rali mladinci obeh tovarn Se tesneje sodelovati, 
saj se zaradi sorodne dejavnosti prav gotovo sre-
čujemo s podobnimi problemi. Z zgodovino in raz-
vojem tovarne nas je seznanil predsednik sindika-
ta in ugotovili smo, da se je tudi Peko v tolik -
Sni meri razvil po vojni s pomočjo in pbžrtvoval-
nostjo ljudi. Pravi prijateljski razgovor se je 
nadaljeval s predsednikom mladinske organizacije 
in njenimi predstavniki. Pripovedovali so nam o 
Bvojih uspehih in težavah, o njihovi vlogi pri sa 
moupravljanju itd. Pravijo, da je sedaj njihova 
glavna naloga uresničitev"akcije 7 5". Organizira-
li naj bi ̂ udi nekakSno tekmovanje, kjer bi se 
pomerili v znanju mladinci Peka, Planike in Alpi-
ne. Seveda pa so izrazili željo, da v bodoče Se 
bolj sodelujemo in da so nam pripravljeni pomaga-
ti, saj moramo priznati, da sta njihova dejavnost 
in vpliv v kolektivu na viSji stopnji kot pri nas. 

Po končanem razgovoru smo si ogledali proizvodne 
oddelke. Ugotovili smo precejšnjo podobnost, zato 

ob i sk v tovarni 

Peko 

Povabilu mladincev iz Peka, naj pridemo k njim, 
smo se kaj radi odzvali. Ni nas zanimalo le nj| 
hovo delo v tovarni, pač pa tudi mladinska de -
javnost in sploh položaj mladinca v njihovem ko-
lektivu. 
Tako smo se v soboto 8. maja posedli v avtobus 
in se odpeljali proti Gorenjski. Veselo razpolo-
ženje, ki je zavladalo med nami že med potjo, se 
je nadaljevalo tudi na samem obisku. Mnogi smo 
bili presenečeni nad tako prisrčnim sprejemom in 
organiziranostjo tega obiska. Pozdravil nas je 
tov. Dolenc - direktor Peka, predsednik sindika-
ta in predsednik mladinske organizacije. Tako kot 
vsi drugi, je tudi tov. Dolenc poudaril, da bi mo 

jie bila za nas toliko bolj zanimiva gumama in 
oddelek za vulkanizacijo. Silno zanimiv pa je 
bil ogled njihovega elektronskega računalnika. 
Razložili in pokazali so nam njegovo delovanje 
in povedali, da je to velika pridobitev in na-
predek za njihovo podjetje, saj lahko z njim re 
SUjejo in ugotavljajo stvari, ki si jih prej ni-
so mogli privoSčiti. 
Tako smo se polni prijetnih vtisov poslovili od 
mladincev iz Peka. Avtobus nas je odpeljal na 
Bled, kjer smo preživeli Se nekaj uric v prebu-
jajočem turizmu ob jezeru. 

Ob tako uspeli ekskurziji smo sklenili, da bomo 
napravili SE več takih izletov. Tako ne spozna-
vamo samo drugih krajev in življenja njihovih 
delovnih ljudi, pač pa se s tem tesnijo vezi 
med nami, mlidinci naSega kolektiva. 

T. G. 



novo v zdravenem zavarovanju 

Od KZSZ - izpostava SKOFJA LOKA, smo prejeli 
sledeči sklep: 

Na podlagi 47. Člena zakona o zdravstvenem 
zavarovanju in o obveznih oblikah zdravstve-
nega varstva (Ur.l. SRS 8t. 26-lM7/7o), 74. 
ter 7B. Člena statuta skupnosti zdravstvenega 
zavarovanja delavcev Kranj (Ur.l.SRS - 4 5/7o) 
in43. Člena pravilnika o uveljavljanju pravic 
iz zdravstvenega zavarovanja delavcev Kranj 
(Ur.l. SRS fit. 4S/7o), je sprejela skupfiCina 
skupnosti zdravstvenega zavarovanja delavcev 
Kranj na seji 24.S. 1971 

S K L E P 
o povraCilu strofikov za prehrano in nastanitev 
zavarovanih oseb med potjo in bivanjem v dru-
gem kraju, o pavfialnem znesku, do katerega se 
potni strofiki ne povrnejo in o povraCilu za 
uporabo drugaCnega vozila namesto refievalnega 
avtomobila. 

1. 
PovraCilo strofikov nastanitve in prehrane med 
potovanjem in bivanjem v drugem kraju (dalje: 
dnevnica) se odmeri v pavfialnem znesku in si-
cer: 
- 40,- din, če potovanje traja nad 16 ur, ozi-
roma za vsakih 24 ur potovanja, 

- 20.- din, C« potovanje traja veC kot 8 ur in 
manj kakor 16 ur. 

Zavarovanim osebam starim pod 7 let pripada po-
lovica dnevnice iz prvega odstavka. 

2 . 
Po doloCbi Člena 74. statuta skupnosti zdrav -
stvenega zavarovanja delavcev Kranj, skupnost 
ne povrne potnih strofikov v vifiini povpreCne 
cene za prvih 3o kilometrov v obe smeri. 
Skladoo z omenjeno doloCbo statuta skupnost 
zdravstvenega zavarovanja delavcev Kranj ne 
povrne potnih strofikov, Ce znafiajo v obe sme-
ri manj kot 6.- din. V kolikor znafiajo veC, 
se povraCilo zniža za omenjeni znesek. Zniža-
nje povraCila ne velja, če zavarovana oseba 
meseCno opravi pet ali več potovanj po nalogu 
zdravstvene službe. 

3. 
Na podlagi 43. člena pravilnika o uveljavlja-
nju pravic iz :dravstvenega zavarovanja delay 
cev Kranj (Ur.l.SRS St. 45/7o) imajo zavarova-
ne osebe pravico do povraCila strofikov za pre-
voz z drugimi prevoznimi sredstvi, Ce prevoz 
ni mogoC z refievalnim avtomobilom oz. drugim 
javnim prevoznim sredstvom. 
PovraCilo znafia din o,So za prevoženi kilome-
ter in se izplaCa zavarovancu oz. prevozniku 
na podlagi zdravniškega potrdila. 

4. 
Z dnem, ko stopi v veljavo ta sklep, preneha 
veljati sklep o povračilu strofikov za prehra-
no in nastanitev zavarovane osebe med potjo in 
bivanjem v drugem kraju ter o povračilu za u-
porabo drugaCnega vozila namesto refievalnega 
avtomobila (Ur.l. SRS -.fit. 3/71.). 
Ta sklep velja in se uporablja od 1.6.1971 da-
lje. 

Vsakodnevna skrb za varnost v cestnem prome-
tu je tudi v Zireh privedla do tega, da so 
odgovorni organi poskrbeli za novo signaliza-
cijo po naseljih v Zireh. To so označbe na vo-
zifiCu po cesti III. reda in njenih prikljuC -
kih. Te označbe niso risane zaradi lepfiega , 
teiyveC zaradi boljfie ureditve in lažjega odvi-
janja prometa. Tudi prehodi za pefice so za to, 
da bi sa jih peiči posluževali. 
Pred vhodom v tovarno sta vrisana dva pasova 
za smer iz tovarne, po katerih vozite po enem 
za zavijanje v desno in po enem za zavijanje 
v levo. Na teh dveh pasovih so vrisane pufiči-
ce, ki lepo usmerjajo. Druga dva pasova, ki 
nista označena s pufičicama, pa sta namenjena 
za dovoz v tovarno. 

Ker je ta del cestifiča za fitiri pasove zelo 
ozek, je postajanje na cestifiču ob potoku Je-
zernica pred tovarno velika ovira za normalno 
odvijanje prometa.Zato oddelek milice naprofia 
vse občane, naj se pred odhodom v tovarno ne 
zadržujejo na tem delu ceste in ne ovirajo 
prometa , ker s tem ogrožajo samega sebe. 

Ker je skrb za boljfio varnost v prometu dolž-
nost vsakega udeleženca v prometu, razmislimo 
in poskrbimo vsaj ža svojo varnost na cesti, 
Ce že ne mislimo na varnoBt drugih soudeležen-
cev v prometu. 

Za oddelek milice Ziri 
komandir ANTON SUHADOLNIK 

za večjo varnost prometa 



io 

nekaj kritičnih misli o zazidalnem 
načrtu žirov « v « . r j « p g _ u r b a n l t t l č n l z a v o d , J u b „ . n a 

Ob razgrnjeni skici zazidalnega načrta iirov , 
sem zbral nekaj misli občanov in strokovnjakov, 
ki so zainteresirani za čim hitrejši in sklad-
nejši razvoj 2irov s primerno povezavo z oko-
liškimi centri. 
Nala urbanistična zakonodaja nam določa v zako-
nu o urbanističnem planiranju (Ur.l. SRS St.16/ 
67 ) kakSne potrebne dokumente mora vsebovati 
zazidalni načrt preden doiivi končno potrditev. 

predlog zaz idava ož jega 
centra žirov - a v to r j a 
arh. do l i na r j a 

legenda 
ap - avtobusno postajal i iCe 
t - trgovski center 
a - a lp ina t rgov ina 
r - re s tavrac i ja 
s - s l a š č i č a r n a 
k - ko lesarn ica 
p - pa rk i r i š ča 
t g - t rg 
c - nova ces ta 

Da bi zadeva bila jasnejSa, bora navedel le ne -
kaj osnovnih dokumentov, ki jih mora zazidalni 
načrt vsebovati: 
1. Programski del, ki mora vsebovati analizo 
urbanskih funkcij naselja, osnove za ureditev 
in izrabo zemljišča ter za graditev objektov in 
predračun komunalne ureditve. 
2. Tehnični del zazidalnega načrta, ki mora vse-
bovati arhitektonsko dokumentacijo za realizaci-



jo zazidalne osnove, načrt parcelacije zemljišč, 
glavne načrte komunalnih naprav, pravilnik za 
izvajanje zazidalnega načrta in ekonomsko tehnič-
no poročilo (od komunalnih naprav morajo biti 
izdelane sledeče naprave: vodovod, kanalizacija, 
elektrika, ceste). 

Pričujoči - razgrnjeni "liri" - "ZAZIDALNI NAČRT", 
ki ga je izdelal PA - urb. zav. Ljubljana po zah-
tevani vsebini dokumentov vsekakor ne zadosti za-
konu o urbanističnem planiranju, zato ga z vso 
pravico lahko imenujemo le ZAZIDALNA SKICA. Zazi-
dalna skica gotovo ne bi smela imeti zakonodajno 
moč. predvsem pa ne bi smela krojiti usodo Zirov-
cem in kraju samem. 
Predloženi dokument prav gotovo ni zrel za raz-
grnitev po predpisanem urbanističnem zakonu,pač 
pa lahko služi le za pust kontakt med projektom 
in ljudmi oziroma organi in organizacijami, ki 
vedo, kaj hočejo. 
Postaviti na občutljivi kompleks Stare vasi cca 
180 individualnih stanovanjskih hiS, 7 stanovanj-
skih stolpičev, 5 objektov javnega značaja, dolo-
čiti rezervate za perspektivo (rezervat stanovanj-
skih stolpičev, industrije, centralnih funkcij i. 
t.d..) ni lahka stvar, predvsem pa silno odgovor-
na. 
Kljub temu, da daje "Zazidalni načrt" vtis načr-
ta "na hitro roko", bi vseeno opozoril na nekate-
re pomanjkljivosti, ki jih je potrebno odpraviti, 
dopolniti ali Se preštudirati. 
Te so: 
Glavna cesta: Skofja Loka - Ziri ima v načrtu ze-
lo močno diferenciacijo prometa s skupno prečno 
Širino 16.So m. 
Tak prečni profil ima za posledico ruSenje cca 
3o stanovanjskih objektov, kar za 2iri ni sprejem 
ljivo ne danes in ne v daljSi perspektivi. 
Prav gotovo se da najti primeren prečni profil,ki 
se ga da izvesti tudi brez velikih ruSenj, pa bi 
vseeno zadostil prometnim problemom. V dokumentu, 
ki ima moč predpisa, ne more biti cestno telo pri-
kazano kot shema samo za to, ker predstavlja ta 
cesta regionalno cestno zvezo. Na tej pomembni ce-
sti Se vedno niso zadovoljivo reSeni odcepi, dovo-
zi in priključki na posamezna območja. 
OSTALE CESTE: Cesta, ki pelje po sredini primarne-
ga zazidalnega kompleksa v smeri S - J, bi bila 
lahko manj"zvita", kot jo prikazuje načrt, sicer 
pa ima ugodno lego. Parkirne povrSine ob njej so 
nepotrebne, Se posebno v coni individualne gradnje 
Težiti po Se eni prečni cestni zvezi kompleksa 
na "Jezerih" , t.j. pod kompleksom montažnih hiS 
v smeri V - Z. 
Pričakujemo, da bo v bodočnosti silno pomembna 
zveza 2iri - Smrečje - Ljubljana, ima pa prika-
zana cesta ob coni stanovanjskih stolpičev v sme-

ri proti vzhodu (pelje v Plastuhovo grapo) popol-
noma napačno smer, saj bi le ta morala peljati v 
smeri J - V, t.j. proti Račevi. 
Predloženi dokument predlaga v coni individualne 
stanovanjske gradnje tudi 1 metre Široke ceste. 
(Kako bo z ograjami - žive meje ? Kje bo potekala 
črta le-teh? Uvozi v garaže, itd.?) KakSne bodo 
te ceste, ali bodo imeli enosmeren režim? Ali 
ima smisel delati sistem "zaprtih žakljev"? 
Plasma cca 18o individualnih hiS z individualno 
komoditeto nam vzame ogromno povrSino zemljišča, 
ki ga pa v Zireh ni veliko. Zelo vpraSljivo je 
zaradi tega končnega izgleda kraja, če je ta me-
toda "linija zadovoljstva ljudi" v tem času in 
na tak način sprejemljiva. 
Dovozi do posameznih hiS in njih garažni problem 
niso prikazani in preštudirani, enako viSine ob-
jektov, tlorisne dimenzije, streSni nakloni, pa 
Se kaj . 
KakSno vlogo imajo javna parkirna mesta ob ces-
tah pri stanovanjskih individualnih hiSah? 
Zakaj so kar tako postavljene cone rezervatov za 
javne objekte, blokovno gradnjo, industrijo in 
drugo dejavnost? Pričakovali bi, da bi tako po -
treben in pomemben dokument moral povedati kaj 
več, kot ta v predloženi obliki. 
Kaj več in bolj natančno ter prepričljivo bi moral 
dokument spregovoriti o centralnih povrSinah, o 
problemu avtobusne postaje, (ki je v lokacijskem 
prostorskem smislu nesprejemljiva), o prostorski 
reSitvi in izgradnji trgovskih objektov (objektov 
za dnevno preskrbo, kot za objekte drugih pomem-
bnih trgovinj ki so locirane v centru. 
Problem regulacije potoka Jezernice, ki v de-
ževnih dneh povzroča silne probleme ni prika-
zan, kako bo reSen, Se več, cesta ga enostavno 
prekriva. 
Vsak zazidalni načrt običajno vsebuje inventa-
rizacijo obstoječega stanja in problemov. Ta do 
kument je silno pomemben, predvsem iz staliSča, 
da se pri načrtovanju novih objektov in komunal-
nih naprav ne "seka kar počez" čez hribe in do-
line. 
VpraSanja se ponujajo sama, vendar upam, da se 
bodo dala vsaj nekatera uspeSno reSiti v korist 
Zirovcev in kraja, čeprav čas neusmiljeno te-
če in čeprav je potrebno izpolniti določena za-
gotovila. 
Vsekakor pričakujemo in upamo, da bodo projek-
tanti bolj seriozno kot do sedaj obravnavali 

" problem urbanističnega razvoja Zirov in da bo-
do s pravilnim plasmajem novih objektov in dru-
gih naprav prekinili dosedanjo tradicijo. 
Pri vsem tem se lahko upravičeno vprašamo, kje 
je bila odgovorna urbanistična služba občine 
ob prevzemu dokumentacije. FRANC DOLINAR 

dipl.ing. arh. 



počitniška moda 
Bliža •• čas dopustov in z njim problem: Kaj 
vzeti s sabo na morje? 

Najvažnejši del počitniške garderobe so vseka-
kor kopalke. Nafie trgovine nam nudijo precej 
pestro izbiro. Moderne so vse vrste kopalk- od 
najmanjfiih bikinov do zaprtih enodelnih modelov. 
Tudi dezani so različni - Črtasti, fantazijski 
in cvetliCni motivi so enakopravni enobarvnim 
materialom. Pri izbiri bodo odloCilni kilogrami 
in pa starost. 
Seveda bomo dale v kovCek tudi hlaCe. Izbiramo 
lahko med tremi dolžinami: kratka (vroCe) hlač-
ke, bermuda (do kolena) in pa seveda dolge hla-
Ce. Posabno imeniten bo komplet iz treh delov: 
- hlač« (dolge ali kratke, lahko tudi oboje), 
- krilo (moderno in obenem praktiCno bo, Ce se 
•predaj zapenja), 

- bluza (bluzon, ali pa v safari ali blazer sti 
lu). 

Ta komplat lahko poljubno kombiniramo z razni-
mi majicami ali bluzami. Iz istega blaga si 
lahko seiijemo tudi kapo ali klobuk. 
Za hladnajSe dni nam bo priSla prav volnena jo-
pica ali pulover. 

UDELEŽBA ALPINE NA USNJARIADI 
Letos je že tretje leto zapored Industrija us 
nja Vrhnika organizirala Športno tekmovanje 
pod imenom USNJARIADA. Na to tekmovanje so vab 
ljene vse veCje tovarne čevljarske Industrije 
in pa usnjarsko-predelovalne industrije. Osnov-
ni namen te prireditve ni v dosedanju vrhunskih 
Športnih rezultatov, pač pa v prijateljskem z-
bliževanju in spoznavanju kolektivov med seboj. 
Do letos se te prireditve nismo udeležili,' le-
tos pa je sindikalni odbor sklenil, da se tega 
tekmovanja udeležimo, saj smov«idar ena vodil -
nih tovarn v čevljarski industriji. 

Tekmovanja se je udeležilo petnajst naSih čla-
nov, ki so s Športno borbo v hudi konkurenci 
vsekakor opravičili svojo udeležbo. Tekmovali 
smo v sledečih panogah:Sah, streljanje, keglja-
nje in balinanje. Poleg drugih uspehov je po -
sebno treba omeniti balinarsko ekipo, ki je v 
sestavi Ovsenk Janez, Podobnik Anton, Podobnik 
Milan in Podobnik Vinko osvojila I. mesto in 
nam priborila lep pokal v trajno last. Na ža -

lost pa se zaradi pomanjkanja treninga nismo mog 
li udeležiti tekmovanja v malem nogometu in na-
miznem tenisu. Vendar pričakujemo, da se bomo 
drugo leto tega tekmovanja Se udeležili in po-
slali nanj Se bolj izkuSene ekipe, ki bodo čast 
no zastopale naSo ALPINO. Ti uspehi in pa volja 
naSi delavcev do Športnega udejstvovanja, so go 
tovo vredni pohvale. Zato je izvrSni odbor sin-
dikalne organizacije sklenil, da omogoči čim 
večjemu Številu delavcev rekreativno dejavnost. 
Ob tej priliki izkoriščamo priložnost in obve -
Sčamo člane kolektiva, da smo v ta namen nabavi-
li nogometne žoge in imajo vsi možnost treninga. 
Nabavili smo tudi zračno puSko, tako da bo možno 
organizirati treninge v streljanju. Sahisti pa 
že lahko vadijo, saj je Šahovskih garnitur do-
volj, le malo veCji prostor bo treba dobiti. 
Zato, člani kolektiva, izkoristite skopo odmer-
jen prosti čas za vaSe razvedrilo - po napornem 
delu se spočijte z rekreativno dejavnost jo.Sin-
dikalna organizacija pa vam bo pri tem, kakor 
pri možnostih za letovanje, pomagala. 

S. C. 



Ce boste hodile zvečer plesat, vzemite s sabo 
obleko za takSne priložnosti. Lahko izbirate 
med raznimi kroji - od romantičnih oblek z vo-
lani v stilu leta 19Mo - do oblek z naramnica-
mi, ki so podobne kombinežam. Važno je, da je 
blago mehko in lahko. 
In kaj bomo obule? Za plažo vsekakor natikače. 
To so lahko lesene coklje, na prstih zaprte, 
ali pa natikače z debelo pluto. Moderne sanda-
le so najpogosteje iz semiSa, sestavljene iz 
jermenov, ki so včasih oviti okrog noge. 
Pri izbiranju počitnigke garderobe pa naj ve-
lja pravilo: Raje manj kosov, ki jih lahko med 
Babo kombinirate, kot pa poln kovček oblek, ki 
jih sploh ne boste oblekle. 

DUŠA MESEC 

delo, počitek 

in rekreacija 
Delo je zavestna in organizirana aktivnost člo 
veka. Pri tej aktivnosti pride vedno do pojava, 
ki mu pravimo utrujenost. 
Znanost in praksa sta pokazala, da se utrujenost 
ne more in ne sme premagovati s skodelico kave, 
cigareto, Silcem žganja ali s poživilno tableto. 
Utrujenost 88 da premagovati le z organiziranim, 
v naprej pripravljenim odmorom - počitkom. 
Po obliki in namenu ločimo pasivni in aktivni 
počitek.Oba sta nenadomestljiva in nezamenljiva. 
Pasivni počitek je spanje in ležanje. Nekateri 
mislijo, da je najboljši počitek vedno ležanje. 
Aktivni počitek v obliki sprehoda, igre, izleta, 
Športa in dopustniSke aktivnosti zaleže neprimer 
no več, kot pasivni oddih. Aktivnost obnovi in 
vrne človeku porabljene sile in ustvari ugodne 
pogoje za nadaljevanje dela. V modernem času za-
čenja primanjkovati telesnega dela, grozi nevar-
nost propadanja organizma in je zato potrebno 
poseči po aktivnosti, ki ji pravimo rekreacija. 

Pri raziskovanju pojava utrujenosti in naveli -
čanosti pri industrijskem načinu dela Btrokov -
njaki iSčejo načine in oblike za dosego boljSih 
rezultatov dela ob manjSi utrujenosti. Dokazano 
je, da si pri tem delavcu lahko veliko pomaga 
že z boljSo organizacijo dela, boljSo prehrano 
in pijačo, z zdravim načinom življenja pred , 
med in po delu. Posebno se pomaga veliko z na -
vajanje:? delavcev na rekreacijo. Vzgojne osnove 
o rekreaciji bi morala podati človeku družina in 
Sola, ker pa to večkrat ni pravočasno storjeno, 
pa mora področje vzgoje o rekreaciji aktivno in 

strokovno poseči tudi vodstvo delovne organizaci 
jo. 
V nekaterih deželah so napravili Se večji ko-
rak naprej. Mlad delavec se mora že ob podpi-
su delovne pogodbe obvezati, da se bo redno in 
aktivno bavil z nekim Športom. Oddelkovodje di 
skretno, a vendar aktivno in stalno nadzirajo 
rekreacijo in koriščenje dopusta svojih delav-
cev, o tem poročajo kadrovski in varnostni Bluž 
bi, sami pa dajejo vzgled in celo nasvete.Stro-
kovne službe (socialni delavec, psiholog, zdrav 
nik, varnostni tehnik) spremljajo in proučujejo 
odnos med boleznimi in poSkodbami ter'delovnim 
uspehom delavcev pri delavcih, ki negujejo te-
lesno kulturo in pri tistih, ki za njo nočejo 
najti posluh in čas. Pravimo, da so v takih de-
želah in takih delovnih organizacijah dojeli 
pravilo, da je samo zdrav, primerno močan, ok-
reten in vzdržljiv delavec z dobro duSevno in 
telesno kondicijo sposoben za dosego dobrih de-
lovnih rezultatov rezultatov skozi ves delovni 
staž. 
Pri rekreaciji veljajo nekatera strokovna pra-
vila. Počitek je že, če menjamo okolje. Potreb-
no je čimveč rekreacije na svežem zraku. Rekre-
acija je vedno aktivna, to je povezana z giba-
njem. Rekreacija mora biti vedno spontana in pro 
stovoljna, pa tudi v začetku postopna. Rekreaci-
ja je obvezna za vse. Ni pa vse za vsakogar,pri 
čemer upoštevamo delo, delovno okolje, starost, 
spol, zdravstveno stanje, letni čas, materialne 
možnosti, standard itd. 
Ker se bližamo času letnih dopustov je važno ve 
deti, da istega moramo izkoristiti tudi po prin-
cipu aktivnega počitka in rekreacije. Sal je Se 
mnogo takih delavcev, ki letni dopust sploh ne 
izkoriščajo za počitek ali pa ga nepravilno iz-
koristijo. Precej je Se takih, ki dopust pre -
živijajo v brezdelju ob boljSi hrani in obilni 
pijači. Na srečo je stalno več delavcev, ki na 
dopust vzamejo pribor za rekreacijo in se na 
dopustu aktivno bavijo s Športno rekreacijo , 
tako si naberejo novih moči in se vračajo z do-
pusta spočiti, prenovljeni in z novimi močmi za 
delo in življenje. Tudi vodstva počitniških do-
mov morajo poznati pomen rekreacije in morajo 
nuditi delavcem, poleg cenenega stanovanja in 
hrane, tudi možnosti in pribor za rekreacijo. 

Rekreacija mora postati aktivna in dejanska last 
vseh, posebno delavcev, ker je neprecenljiva in-
vesticija za boljSe delovne uspehe, boljSe po -
čutje, zdravje in daljSe življenje. 

Dr. MARIO KOCIJANCIC 



motnje krvnega, obtoka v spodnjih 

okončinah « bolezen današnjega časa 

(Nadaljevanje in konec) 

Zdravljenje in preprečevanje posledic mora 
upoStevati vse tiste činitelje, ki na svoj 
način vplivajo na nastanek krčnih žil. Ker 
na prirojene slabosti ne moremo vplivati v 
zadostni meri, se usmerimo na tiste, ki so 
nam dostopne. Zdrav način življenja ob za-
dostnem telesnem gibanju, gojenje Športov, 
pravilno razporejeni in dobro izkoriščeni 
počitki, posebno v poklicih, ki terjajo da-
ljSo stojo, v nosečnosti itd., pomagajo pre 
prečevati prezgodnje nastajanje krtic.Zdrav 
ljenje začnemo čimpreje in ga vsmerjamo zo-
per vse činitelje, ki so nam dostopni. Upo-
rabnih metod je več: jemanje zdravil.zdrav-
ljenje z inekcijami ali operacijo, oziroma 
kombinacijo več metod hkrati. Težko je dati 
prednost neki od teh, kajti vsaka ima pred-
nost v enih in slabost v drugih primerih . 
Prepustimo, da o tem odloča zdravnik,bolnik 
pa naj sledi in izvaja njegove napotke. Od 
bolnika se zahteva, da prihaja redno na kon 
trole, nosi elastične povoje, ki jih snema 
le ponoči, a nogo povija natanko tako kot mu 
je naročeno. Večkrat je potrebno da bolnik 
dobi tudi vložke za ploska stopala oz. iz-
vaja ortopedske vaje za jačanje stopalnega 
oboka, izgubi kakSno kilo v telesni teži. 
ter se izogiba vsega kar bi sicer oviralo 
krvni obtok. Nekateri bolniki obupajo v ča-
su zdravljenja, ne zavedajoč se posledic kg 
terim gredo nasproti. Uspehi zdravljenja pa 
ne izostanejo, če se le začne dovolj zgodaj 
in dovolj dolgo. 
Zdravljenje motenj obtoka v spodnjih okončinah 
je kot že rečeno zelo različno. V zadnjem času 
se je razvil nov način zdravljenja z različni-
mi preparati, ki jih pacijent zavžije ali upo-
rablja lokalno in ki posegajo v področje mikro-
cirkulacije. Ti preparati uspeSno preprečujejo 
posledice, ki nastanejo zaradi motenj krvnega 
obtoka v spodnjih okončinah. Tako so znani pre-
parati divjega kostanja, ki vplivajo na kapilar 
no steno tako, da zvišujejo kapilarno rezisten-
co in zmanjšujejo prepustnost kapilar. Dobre us-
pehe zdravljenja so tudi registrirali pri tako-
imenovanl kombinirani terapiji. NajboljSe so se 
pokazale kombinacije preparata, ki vsebujejo ra 
zem tonizirajočih, vasoprotektivnih substanc Se 
komponente, ki stimulirajo obtok in take, ki ima 
jo protivnetno delovanje. 

Pri zdravljenju varikoznega simptomnega komplek-
sa naj bo načelo pacienta, da čim prej začne 8 
terapijo. 
Zdravljenje takih bolnikov mora biti dobro orga-
nizirano in zahteva od zdravnika in posebej od 
pacienta, popolno sodelovanje, seveda če želimo 
nekaj doseči. Posebej je važno poudariti zgodnje 
triažiranje in odkrivanje takih bolnikov pri ka-
terih so spremembe šele na začetku. Takoj je tre 
ba začeti z zdravljenjem in ukrepi, ki naj pre -
prečijo napredovanje bolezni. 
Sistematični pregledi delavcev v industriji bi 
morali biti redni, osebe, ki so ogrožene, pa bi 
bilo treba pravočasno poklicno preorijentirati, 
kar pomeni za delovno skupnost in prizadetega 
velik dobiček. 
Razumljivo je, da je v vseh primerih bolezni o-
ziroma motenj obtoka v spodnjih okončinah potre-
ben zdravniški pregled in spoštovanje zdravniko-
vih navodil, ker je samo zdravnik pristojen za 
reševanje tega problema. 
Zamotana, zelo heterogena in še vedno nerazis-
kana področja prevarikoznega in varikoznega sin 
droma so problemi, ki jih vse bolj raziskujejo} 
proučevanje tega medicinskega, hkrati pa tudi 
socialno-ekonomskega problema današnjega časa 
terja po vsem civiliziranem svetu ne samo vstraj 
no sistematično skupinsko delo strokovnjakov me-
dicincev,' temveč tudi aktivno sodelovanje bolni-
ka. 
V takSno načrtno delo je predvsem vključen vsak 
zdravnik. Poznanje zgradbe ven in normalnega ven 
skega krvnega obtoka zlasti v spodnjih okončinah 
je temeljno znanje, ki omogoča zdravniku, da pro 
dre globje v problematiko vzroka in nastanka teh 
sicer kroničnih stanj. Tedaj začetek zdravljenja 
ni težak, ker terja manj porabljenega časa, daje 
pa kvalitetnejšo obdelavo bolnika in končno v ve 
čini primerov zelo dobre uspehe zdravljenja. 
Ti nagibi opravičujejo in so hkrati "moto" V6ebir 
ne tega sestavka, v katerem želim poudariti prob-
lematiko motenj venskega krvnega obtoka v spod -
njih ekstremitetih in pomembnost le-te ter sezna-
niti bralca oziroma eventuelnega pacienta o tem 
zelo pogostnem problemu. 



po slovenski planinski 
® transverzali 

LetoBnje leto bo planinsko druStvo Ziri priče 
lo z organiziranimi pohodi po planinski trans-
verzali. To je določena planinska pot po slo-
venskih gorah in planinah in poteka od Maribo-
ra do Ankarana (na tej poti je zajet tudi nal 
Mrzli vrh - Sivka). 
Pohodov se bo lahko udeležil vsak član planin-
skega druStva. Priporočamo jih posebno tistim 
članom, ki Se niso bili veliko v gorah, vendar 
•i to telijo, ker bo druStvo k vsaki skupini da 
lo vodnika. Spoznali boste slovenske planine in 
jih Se bolj vzljubili. 

Predvidevamo, da bi bil prvi pohod 19. junija 
1971, to bi bilo v soboto in nedeljo. V koli-
kor pa bi imeli prijavljene! možnost, bi se od-
pravili že v petek popoldan. 
Prva pot nas bi vodila preko Pohorja, katerega 
je za peS hojo ravno za dva dni. Začeli bi z 
latjim delom in to v Mariboru (27U metrov nadm. 
višine). Pričetek transverzale pa je ob vznožju 
Pohorja v Spodnjem Radvanju. Svet se začne ta -
koj dvigati in se dviga vseskozi do zgornje po-
staje ličnice, kjer je tudi koča (92o m). Tu 
dobimo tudi prvi žig, da pa pridemo do tu rabi-
mo dve in pol uri časa. Do druge postojanke 
Mariborske koče - pa je eno uro hoda. Od tu nas 
vodi pot mimo ReSkega vrha (1156 m), preko Se -
dovca (1232 m) in v dveh urah smo v RuSki koči 
(12U9 m) ali Tinetovem domu pri Archu. To je 
najstarejla planinska postojanka na Pohorju. 
Pot nas pelje naprej proti Zigertovemu (13«»5 m) 
in PreSernovemu vrhu (12*«o m). Pot je večinoma 
po ravnem. Do koče nad Šumnikom bomo hodili dve 
uri. Tu bi tudi prenočili. Ce bi se pa na začet-
ku poti peljali z žičnico, bi prenočili v koči 
na Pesku, ki je Se tri ure oddaljena. Pot do 
Peska vodi od Klopnega vrha (1335 m) in preko 
Travnatega, Tolstega, Miznega in Macesnovega 
vrha. Pot je prijetna in mehka, kar velja za 
vsa pota Pohorja. Ce bomo prenočili na Pesku, 
bomo zgodaj zjutraj obiskali Se Roglo (1517 m), 
na kateri je 3o metrov visok železni stolp. Ko 
se povzpneS nanjo, si obenem tudi na najvišji 
točki Pohorja (1517 i»). Ce je vreme lepo je to 
edinstven razgled na bližnje in daljne gore -
Gorjance, Kum, Snežnik, Savinjske Alpe, Trig-
lav z Rjavino, del Karavank, PleSivec, v dalja-
vi Gross^lockneri vidimo pa Se Svinjo planino, 
Golico, Kozjak, Štajerske Alpe, Slovenske gori-
ce in Panonsko nižino. Zaradi tega pa hoje eno 
uro več, ker Rogla ni zajeta v transverzali. 

Z Rogle se nam ni t r< t>a vračati nazaj h koči. 
Krenemo v smeri proti LovrenSkim jezerom (teh 
je 19), kjer tudi ponovno pridemo na pot trans-
verzale. Od jezer gremo preko Planine (1529 m) 
proti Siklenici ali 9indlanici (1298 m). Od tu 
pa se pot vzpenja na Jezerski vrh (1535 m), ki 
je pred nami že od LovrenSkih jezer. Od Peska 
preko Roglje do RibniSke koče je Štiri ure hoje, 
če pa Roglo izpustimo, je tri ure. Od tu nas po-
pelje pot na Črni vrh (15M3 m), tu pa je tudi 
najvišja vzpetina Pohorja. Od koče do tu je 3o 
minut in z vrha je zopet lep razgled na Misllnj-
sko dolino, UrSljo goro, Peco, ostale Karavan-
ke, Savinjske Alpe in KoroSko. S Črnega vrha se 
pot nadaljuje proti Veliki Kopi in pridemo od 
RibniSke koče do GrmovSkega doma pod Veliko Ko-
po v dobri uri. Cez Veliko Kopo (15t»2 m) in Ma-
lo Kopo (1526 m) na Kremžarjev vrh (1161 m) , 
bomo hodili dve uri trideset minut. Koča na 
Kremžarjevem vrhu je zadnja koča Pohorja na na-
Si poti. Tudi od tu je lep razgled na Mislinj-
sko dolino, mogočno UrSljo goro in Peco ter 
na gore tja do Menine. 

Po uri in pol bomo priSli v Slovenjgradec, 
kjer si bomo ogledali mesto, nato pa s kombi-
jem krenili prosti domu. 
Mislim, da so za vse tiste, ki se bodo odloči-
li, da prehodijo Slovensko planinsko transver-
zalo in za vse tiste, ki hodijo v planine pri-
merne besede Kugyja: "Le ljubezni odpro gore 
vse svoje bogastvo in globino svoje duSe.Hoče-
jo celega moža, popolno predanost, srčnega po-
guma in resničnega navduSenja. Tedaj tudi vra-
čajo ljubezen z ljubeznijo % ga visoko povzdig-
nejo in narede velikega in močnega... Oči so 



jim jasne, opazujejo ostro. In če spoznajo,da 
te niso privedle srčne želje, temveč moda. 
Sport, gizdavost in slučajna muhavost, tedaj 
se nejevoljne odenejo z obledelimi barvami , 
nezaupljivo skrijejo svoje zaklade ter posta -
najo ponosna, mrzle in neme. Takemu tujcu ni-
majo kaj povedati. Reven gre od njih, kakor je 
prišel." 

Kaj vse rabimo, da nimamo težav pri hoji po 
planinah in da nas ne iznenadi slabo vreme 7 
Najvažnejfia je pravilna obutev. Tudi za ti -
ste, ki ša nimajo planinskih čevljev ne bo 
težav, ker ima Alpina v svoji kolekciji pri-
merna planinske čevlje. Pri nakupu je treba 
paziti, da imajo čevlji podplatno gumo "Sava" 
Kranj tar da so dovolj veliki, da pri hoji nav-
zdol na tifičijo v palec. Sledi osebna toaleta, 
pri kateri naj ne manjka krema za obraz, pri-
damo še elastični povoj in po potrebi tudi tafe 
lete proti glavobolu. Rezervno spodnje perilo, 
srajca in nogavice so potrebni. Najlažje je 
hoditi v pumparicah in tudi kratke hlače to 
včasih dobrodoSle, če jih imaS v nahrbtniku. 
Pelerina ali dežni plašč sta nepogrešljiva. 
Topel pulover, bunda ali vetrovka ter tudi 
trenerka pride prav, ča jo imaš • sabo. Hali 
šivalni pribor rabi, ni pa obvezen, če veš, 
da ga bo imel prijatelj ali prijateljica. 
Pozabiti ne smemo kape, rute ali klobuka,ro-
kavic, žepnega noža in malo vrvica. 
0 prehrani naj odloča vsak sami ali jo ima 
v nahrbtniku, ali pa se raje hrani v kočah , 
ki jih na Pohorju na manjka. Da pa vse to lab 
ko vzameš • sabo, je potreben primeren nahrbt-
nik, ki na ame biti preširok, da nas na ovira 
na ozkih poteh. Seveda je treba vsemu navede-
nemu dodati Se tisto, kar se vsakemu posamez-
niku zdi, da bo rabil. Jaz sem naštel samo naj 
obveznejše. Horda bo kdo mislil, da ni potrebno 
vsega tega nositi a sabo. Vedno r«a ne rabimo 
vaega, pripravljeni pa moramo biti, če nas vre 
me iznenadi. Pri opisu poti mi je bil v pomoč 
Vodnik po alovenakih gorah. 

Za prevoz bo akrbelo društvo. Cena prevoza 
tja in nazaj bo <»o,oo din. 
Prijave aprejema vratar ALPINE do 17.junija 
1971. Caa odhoda bo vaem prijavljenim javijen 
pravočaano. 

pionirska košarka v Žlreh 

•MC 
FRANC JESENKO 

2e vrsto let dosegata naši košarkarski vrati 
lepe uapehe na košarkarakih republiških in 
državnih prvan8tvih. Pionirke ao letos že tre 
tjič zapored oavojila naalov republiškega pi-
onirakega prvaka v košarki.Tako ao prve oavo-
jile v trajno laat prehodni pokal Pionirskega 
liata. Na državnem prvenatvu leta 1969 v Bač-
ki Topoli ao doaegle četrto, leta 197o v Ljub-
ljani pa tretje mesto v državi. 
Pri ocenjevanju uspehov pionirk pa ne smemo 
pozabiti pionirjev, ki so se ž« trikrat prebi 
li do republiškega polfinala.Pozneje so bili 
izločeni, na zaradi tehnično in taktično ala-
be igra, ampak zaradi nizke rasti, ki igra pri 
košarki pomembno vlogo. 

Republiške prvakinje v koSarki 
v letu 197o 

Začetki košarkarake igre Begajo v Zireh v le-
to 19SS-56.Začeli smo skoraj iz nič. Najprej 
smo igrali košarko samo na eno tablo v TVD 
Partizanu, Kmalu po prihodu na službeno mesto 
sem ugotovil, da žirovski otroci niso samo mar 
ljivi učenci, temveč tudi prizadevni delavci 
in športniki. Zaradi boljše povezava in organi 
zacije izven šolske tteleane vzgoje smo ustano-
vili šolsko športno društvo "TABOR", ki je naj 
starejša šolako športno društvo na oanovnih Šo-
lah v Sloveniji. Haterialno stanje telesne vz-
goje v Zirah je bilo porazno. Društvu ni kaza-
lo drugega, kot da je začelo z izgradnjo šol-
skega športnega parka. Denarja akoraj ni bilo. 
Treba ja bilo zavihati rokave in ai z lastnim 
delom zgraditi igrišča. Poleg rokometnega in 
odbojkarskega igrišča smo naredili tudi travna-
to igrišča za košarko. Pri delu so namesto ka-
mionov, bagrov in buldožerjev peli le krampi, 
lopate in aamokolnice. Zasilno košarkarsko ig-



riSče pa ni zadostovalo potrebam in željam 
žirovske mladine. S pomočjo žirovskih podje-
tij in izredno velikih naporov takratnih pi-
onirjev in srednješolcev smo si zgradili mo-
derno betonsko košarkarsko igriSče. S kakšno 
vnemo in ponosom je ta mladina žrtvovala tisoč 
prostovoljnih ur. 

Danes igrajo žirovski pionirji in pionirke 
sodobno košarko, čeprav smo daleč od vseh 
košarkarskih centrov. Zavedati pa se moramo, 
da so sedanji uspehi tudi plod dala in Šport-
nih uspehov prejSnjih generacij. 
Postali smo republiški prvaki. Pot do osvo -
Jitve tega naslova ni bila lahka. V Skofji Lo 
ki smo postali občinski in gorenjski prvaki. 
Republiški polfinale pa je bil v Zireh.Z zma-
go na tem tekmovanju smo si Sele pridobili 
pravico nastopa na republiškem finalu festi-
vala pionirske košarke 1971 v Mariboru. 
Čaka nas izredno težka naloga - državno pio-
nirsko košarkasrko prvenstvo v Prištini. Za-
vedamo se izredno odgovorno naloge, ki nas 
čaka na Kosovem. Tam se bomo morali boriti s 
pionirkami iz drugih republik, ki imajo pov-
sem drugačne pogoje za treniranje. Kljub te-
mu, da nimamo telovadnico za zimsko vadbo , 
trenirk in copat in druge opreme, se bomo po-
trudili, da bomo na državnem prvenstvu dostoj 
no zastopali Ziri in Slovenijo. 

Naj dodam še imena košarkaric, ki se bodo ude 
ležilc državnega prvenstva: Ida Mlinar, Danica 
Mlinar, Vida Mlinar, Sonja Mlinar, Milena Gia-
comelli, Milena Gantar, Rička Galičič, Meta Ob-
lak, AnuSka Starman, Tončka Tavčar, Helena Kav-
čič, Majda Bogataj in Maksa Ušeničnik. 

DARIJ ERZNOZNIK 

Ž i r o v c i 

radi pojo 

Kot nam je znano je v Zireh glasbena dejav -
nost zelo razvita. Danes deluje aktivno moš-
ki pevski zbor "ALPINA", godba na pihala, mla-
dinski in pionirski zbor. 
Lani 1. septembra se je pa ustanovil Se moSki 
pevski zbor "PODJETIJ ZIRI". 
Čeprav je v 2ireh petje precej na visoki rav-
ni, se je vseeno pokazala potreba, da se usta-
novi še en moški pevski zbor. Veliko Zirovcev 
ima še lep glas in smisel za petje. Namen u-
stanovitve novega moškega zbora je bil v tem, 
da da možnost za aktivno sodelovanje v zboru 
vsem delovnim ljudem žirovskih kolektivov.Pri 
formiranju zbora so imeli veliko zaslug tov. 
Vital Oblak, Janez Kopač in Tone Santej.Se več 
vzpodbude je dal tov. Slobodan Poljanšek,ki je 
z veseljem sprejel vodstvo moškega zbora. V 
zboru sodeluje 23 članov, ki z vso resnostjo 
in trudom hodijo na vaje. V osmih mesecih je 
zbor sodeloval skoraj na vseh proslavah in pri-
reditvah. Zbor je naštudiral 14 pesmi v zelo 
kratkem času in bo z vesoljem sprejel vsako po-
vabilo za nastop na proslavah in žalnih slove-
snostih. 
Člani tovarne Alpina, ki sodelujejo pri zboru, 
delajo v dveh izmenah in celoten zbor bi bil 
hvaležen kolektivu Alpine, če bi bilo članom 
zbora omogočeno redno obiskovanje vaj. 

Moški pevski zbor "Podjetij 2iri" se iskreno 
zahvaljuje sindikalni podružnici Alpine za fi-
nančno pomoč in razumevanje. 

M. TROJAR 

pm 
Upam. da «e n m b o m lahko od dol i iL Zakaj nc t r o b i t e . 

mmmmmmmm 
POVEČANJE UVOZA OBUTVE V ZDA 

Po poročilu združenja ameriških proizvajal-
cev čevljev v prvem tromesečju 1971 se je uvoz 
čevljev v ZDA povečal v primerjavi z istim raz 
dobjem 197o za 2 7 , n a 87 ,531 .ooo parov. 

Vir:II Sole- 2M Ore 119 
25.5.1971 



Lite r a m a Uganka - n a g r a d n a 

"Zdaj Bi naia," je rekla Melanija Ivanki, ki 
se je poslavljala in jo poljubila na obe lici. 
Ko je stopila k očetu in mu ponudila obe roki, 
je imela solze v očeh. 
"Lahko noč, oče!" Pozdravite materi" In se mu 
je naslonila na ramo: "Vsaj vi me imejte radi." 
Jermolu se je milo storilo. 
"Saj te imam rad," je rekel. "Vsi te imamo ra-
di. Bog ti daj srečo I" 
Več ni mogel reči, trdo se mu je zavozlalo v 
grlu. Gledal je za hčerjo, ki je odhajala skozi 
vrata in se možu obesila na roko. Sedel je, ka-
kor da mu je zmanjkalo moči in zvrnil nov koza-
rec vina. 
"Oče, pojdival" ga je poklical sin. "Zakaj ste 
zopet sedli?" 
"Kam se ti tako mudi?" 
OdSel je za sinom in zunaj globoko vdihnil hlad-
ni jesenski zrak. Odhajala sta proti domu. Zunaj 
Pologa se je nenadoma ustavil in brezupno tipal 
po vseh žepih. V enega izmed njih je bil zjutraj 
vtaknil nekaj bankovcev, a jih zdaj ni mogel naj-
ti. Mučila ga je pijanska sla, rad bi bil veselje 
podaljSal vsaj do jutra, če bi ga ne raztegnil na 
tri ali Štiri dni. 
"Kaj mečkata?" se je Bin ozrl. 
"Ti le pojdi! Ne oziraj se name! Bom že sam pri -
Sel. Saj poznam pot." 
Sin je podvizal korak. Ko je stopil s ceste na 
klanec, ga je oče dohitel. Nekaj časa sta molče 
hodila, kakor da podoživljata ure tistega dne.Na-
to ja Jermol dvignil glavo in zapel z visokim,ne-
ubranim glasom: 

"Katrica, Katrica, vžigaj mi luč ..." 

ReSitev vpiSite v spodnje kvadrate! 

Pravilna reSitev literarne uganke 
iz prejSnje Številke: 
JOŽE PETERNELJ - PISMO MATERI 

žreb je nagrado din 3o,oo naklonil 
VERI PREK. 
Čestitamo ! 

I - Počakaj, Pepe, ali ne boi *wj enega vzel i seboj v pisarno? 

Mami bom povedal, da sta ipet Imela Serije na kav to! 

Pripravila 
NADJA PETERNEL "DELO, ŽIVLJENJE" je glasilo tovarne obutve 

ALPINA ZIRI. 
Ureja ga uredniški odbor: 
MARIJA KASTELEC 
VLADIMIR PIVK 
ALFONZ ZAJEC 
ANTON ZAKELJ 
ERNEST DEMŠAR 
MILAN MOČNIK 
STOJAN PERTOVT - odgovorni urednik 
MAJDA JESENKO - glavni urednik 
Izhaja mesečno. Naklada 1300 izvodov. 
Ziri, dne 15.6.1971 
Tisk Delavska univerza Kranj 


